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La política que ve:
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DONES EMPODERADES pàg 3

Alopècia femenina:
un estigma contra el 
qual es comença a lluitar

BÀSQUET pàg 18
Ikka Mäki (UE Barberà): “Hi ha 
gent que amb tantes lesions
com jo ha hagut de retirar-se”

Trien el Blues Cerdanyola 
com el segon millor
festival de l’Estat pàg 10

Al podi



| 2

líniavallès.cat Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517Gener 2022



líniavallès.catGener 2022

3 | 

Tres nois van pel carrer i es creuen
amb un home calb. Ni tan sols el
miren, ni es giren ni l’hi presten
atenció. Al cap i a la fi, està nor-
malitzat que els homes no tingu-
in cabells, no? Per què sorpren-
dre’s? Però, seguidament, es tro-
ben amb una dona calba. El pri-
mer que pensen: ai pobra, deu es-
tar malalta. No li treuen la mira-
da de sobre i xiuxiuegen, igual que
fa la resta de gent que se la creua.

Aquesta és una situació real i
la viuen moltes dones que tenen
alopècia. Per això, algunes opten
per portar perruca o, directa-
ment, per intentar sortir poc de
casa. Simplement pel fet de ser di-
ferents. Per no entrar en els cà-
nons de bellesa establerts. “Fins
que obres els ulls i t’adones que, si
al món no li agrades, que s’aguanti,
perquè qui ha de canviar és la so-
cietat, no nosaltres”.

Amb aquesta frase, Júlia Vin-
cent explica com, després de 23
anys tancada a la gàbia que per
a ella va ser la perruca, va “sor-
tir de l’armari”. “La necessitat
d’encaixar és un problema molt
gran i a mi em va fer bola”, re-
corda. Per això va decidir crear A
Pelo: l’única associació que en
aquell moment hi havia a tota Es-
panya per donar suport a dones
i nens que pateixen alopècia, i ac-
tualment la més gran de l’Estat.

LA PERRUCA, UN SALVAVIDES
Susanna Folgueiras és membre
d’A Pelo i ha viscut molts anys a
Barberà. L’any 2004 va començar
a tenir clapes i, a poc a poc, va anar
perdent tots els cabells. La causa,
una malaltia autoimmune que fa
que el seu propi cos els expulsi.
Però després de moltes proves i vi-
sites al dermatòleg, de teràpies, de

meditació i de molts diners gastats,
va acabar acceptant el que li pas-
sava, nou anys més tard.

Com en la majoria de casos, al
principi va portar perruca durant
un temps. “Volia treure’m les mi-

rades de sobre, però de seguida
vaig veure que allò no era per a mi
i vaig decidir treure-me-la”, expli-
ca. Un gest que, segons pensa, “cal
fer, perquè com més visibles ens
fem, més es normalitzarà”. I és que,
com diu Vincent, “un tabú tan gran
com l’alopècia femenina es trenca
veient dones calbes pel carrer”.

LA CABELLERA
Les normes no escrites de la so-
cietat diuen que una dona ha de te-

nir una cabellera llarga, maca i ben
cuidada. “Per tant, el fet que ens
faci por anar calbes no és una cosa
personal, sinó cultural”, apunta
Vincent. Per això, Folgueiras diu
que quan van perdre els cabells ho
va passar “molt malament”. “Em
va costar el matrimoni, vaig tenir
problemes amb la feina, vaig per-
dre tota la meva autoestima, per-
què mai més m’he tornat a sentir
desitjada, i també les ganes de so-
cialitzar”, diu la barberenca, que
reconeix que vivia amb por i que,
al principi, sempre que sortia al
carrer anava llegint un llibre per
no estar pendent de les mirades.

És per això que Folgueiras
diu haver descobert l’associació
tard. “Viure això amb gent com jo
hagués estat més fàcil”, diu. I és
que A Pelo, a banda d’ajudar do-
nes sense cabells, també visibilit-
za i informa sobre tot el que està
relacionat amb l’alopècia, a través
d’iniciatives com la que està duent
a terme actualment: una exposi-
ció fotogràfica itinerant, que ara

mateix és a Cerdanyola, on elles
mateixes són les protagonistes.
Però és suficient amb això?

La veritat és que falten més re-
ferents de l’alopècia femenina
per arribar a normalitzar-la. “Les
dones que tenen alopècia s’aver-
gonyeixen i no ho ensenyen”,
diu Folgueiras. Però, tot i això,
“sembla que s’està evolucionant
força en aquest sentit i que cada
vegada estem obrint més camí,
sobretot gràcies al feminisme”,
pensa Vincent.

FALTA D’INFORMACIÓ
És evident, doncs, que estar a la
posició d’aquestes dones no és fà-
cil perquè la societat les jutja. “La
gent no té ni idea del que et pas-
sa i tothom es pensa que tens càn-
cer”, reconeix la barberenca. Una
desinformació que, segons la fun-
dadora d’A Pelo, va més enllà i ar-
riba, fins i tot, a la medicina.
“Moltes vegades ens ofereixen
tractaments que no serveixen de
res, sense avisar-nos dels efectes

secundaris, en comptes d’oferir-
nos perruques o ajuda”, lamenta.

Per això, elles mateixes s’or-
ganitzen per trobar-se i compar-
tir experiències que els permetin
aprendre a viure amb l’alopècia i
empoderar-se. “Coses de pelo-
nas que van des de tipus de ma-
quillatge per a celles fins a trucs
perquè la suor no entri als ulls, i
que ens fan sentir protegides,
guapes i fortes”, diu Vincent.

Tot plegat per aconseguir que
algun dia es perdi la importància
que la societat dona als cabells i
que deixi d’estar mal vist que les
dones no tinguin pèl on se supo-
sa que n’han de tenir o que, per
contra, en tinguin on no n’hi hau-
ria d’haver. Però, sobretot, per ar-
ribar al punt on ser calba sigui una
simple realitat estètica més, com
avui dia ho és portar els cabells
llargs, curts, tenyits, llisos, arris-
sats o recollits. El punt on les do-
nes amb alopècia puguin cridar
ben fort i sense por: “Som calbes,
i què?”, conclou Vincent.

“Somcalbes, i què?”
» L’alopècia femenina és un fenomen minoritari, però a la comarca hi ha dones que la pateixen

» L’associació A Pelo les ajuda a empoderar-se i a veure que no cal avergonyir-se per no tenir cabells

Aquesta és una de les imatges de l’exposició d’A Pelo, amb les seves integrants com a models. Foto: Jordi M. (Barcelona J imatges) i Albert Planàs

“Un tabú tan gran 
com l’alopècia es
trenca veient dones
calbes pel carrer”

Olga García
VALLÈS OCCIDENTAL

A fons
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La lupa

uan el 28 d’octubre del 1848 es va inaugurar
la línia de ferrocarril Barcelona-Mataró (la pri-
mera de tota la península Ibèrica), pocs podien
imaginar les incomoditats i els contratemps que
implicava aquesta decisió. Ben al contrari, eren

temps d’alegria i d’expansió econòmica, les albors del ca-
pitalisme i les acaballes d’una Revolució Industrial que
culminava amb aquest formidable invent.

Aviat es van multiplicar les companyies que van im-
plantar ferrocarrils a tota Espanya, rendides a la seva
enorme capacitat de transport de viatgers i mercade-
ries comparada amb la de les formes rudimentàries de
tracció animal utilitzades fins aleshores. Per motius tèc-
nics, el rendiment d’aquestes locomotores disminuïa
com més vagons hi havia, limitant en conseqüència el
pendent màxim d’aquests “camins de ferro”, per la qual
cosa es buscava sempre, en el disseny del seu traçat, llocs
amb poc desnivell.

La Mediterrània i els grans rius han estat sempre els
mitjans del comerç per al transport de gran capacitat,
així que les primeres línies fèrries van seguir costes i con-
ques fluvials, connectant grans ports i ciutats. En pocs
anys es van habilitar milers de quilòmetres de vies, mol-
tes en paral·lel, per doblar la capacitat o la freqüència
dels viatges, així com vies mortes per a la reparació i el
manteniment dels trens.

Aquest creixement va deixar bona part del territo-
ri en situació marginal, literalment “a un marge” de la
via del tren. Una de les “qualitats” de les línies fèrries
és precisament la de separar territoris, fent difícil la seva
connexió posterior.

La invenció de l’automòbil més tard no va fer més
que consolidar aquest creixement exponencial. Les car-
reteres i l’asfalt van complementar la xarxa de transport
ferroviari, gairebé sempre al costat del mateix traçat, amb
l’ànim de potenciar i connectar ciutats cada cop més po-
laritzades al territori. Avui observem, atònits, com s’a-

munteguen estructures viàries en altura al pas entre Ciu-
tat Meridiana i Montcada i Reixac, a l’estret espai na-
tural entre Collserola i la Serralada de Marina.

Un territori que aspiri a tenir un futur en equilibri
ha de replantejar aquest creixement insostenible. I, tot
i semblar difícil, és possible.

Alguns recordem com es va transformar el litoral bar-
celoní, de la mà d’Oriol Bohigas, mort recentment, i com
es van canviar platges de vies per platges de sorra. Qui
no ha dit o ha sentit alguna vegada que la Barcelona d’a-
bans del 1992 vivia d’esquena al mar? En una de les se-
ves múltiples entrevistes, Bohigas ressaltava la impor-
tància d’haver guanyat aquestes platges com a lloc pú-
blic de lleure i d’esbarjo. Avui ningú s’imagina Barce-
lona sense aquest fabulós llegat per als seus habitants.

Aquesta és una assignatura pendent del nostre lito-
ral al Baix Llobregat, el Barcelonès i el Maresme. A l’a-
parició, fa més de 170 anys, del ferrocarril Barcelona-
Mataró se li va sumar una altra via en sentit contrari i la
carretera davant del mar. En aquest temps han apare-
gut diferents propostes per traslladar les vies del tren, així
com per pacificar o domesticar l’N-II al Maresme o des-
carregar la C-31 i desviar el pas del tren a les poblacions
del Baix Llobregat. Tanmateix, malgrat l’aparició de ro-
tondes i la desaparició recent d’alguns peatges, la inèr-
cia d’aquestes infraestructures continua massa consoli-
dada per pensar en la transformació real del litoral. Hem
normalitzat la desconnexió de les poblacions del Maresme
amb la costa, els estrets passos subterranis per accedir
a les platges, sovint inundats, i els tràgics accidents a l’ho-
ra de travessar les carreteres o les vies del tren.

Potser l’innegable canvi climàtic no ens donarà més
treves. Hem d’actuar i no tenim gaire temps, atesa la
magnitud de la transformació a emprendre. Episodis
com la tempesta Glòria o el temporal Filomena co-
mencen a estar perillosament assumits per la població,
que no acabem de comprendre que són l’avantsala d’un

veritable repte per a la humanitat. Hem sentit sovint la
necessitat d’adaptar-nos al canvi climàtic i la resposta
ve, gairebé sempre, en forma de plaques fotovoltaiques
o de consum “responsable”, però hi ha pocs estudis se-
riosos sobre relocalització de ciutats i assentaments hu-
mans a conseqüència de la pujada del nivell del mar a
causa de l’escalfament global i la fosa del gel polar.

Després dels tímids suports al COP26 dels països
més contaminants, els nostres litorals han de comen-
çar a repensar-se amb urgència. Potser serem capaços
d’evitar una pujada dràstica i irreparable del nivell del
mar, però ja és del tot evident que els estralls dels con-
tinus temporals inutilitzen vies i carreteres.

Hi ha nombrosos estudis sobre el trasllat del tren i les
carreteres cap a l’interior, alguns de tan curiosos com el
de tunelar les vies sota la C-32 o passar-les sobre el mar
en un viaducte damunt de pilones. Tot i això, el creixe-
ment longitudinal de les poblacions del Maresme al llarg
de la carretera i les vies del tren permet crear noves cen-
tralitats a la part posterior dels municipis, a prop del seu
centre gravitatori, amb l’aparició de noves estacions i con-
centració d’activitat econòmica i urbana, compensant el
possible benefici (o gentrificació) que produirà la des-
aparició del tren i la carretera als barris de davant del mar.

Podem acostumar-nos a conviure durant anys amb
el tren i els cotxes passant per davant de les nostres plat-
ges, però no serà possible enfrontar-nos a la magnitud
d’aquests canvis de la naturalesa sense una relocalització
de les infraestructures de les nostres costes. Aquesta ve-
gada no hi haurà unes Olimpíades que ens obliguin a
transformar el territori. Potser, després de tot, el can-
vi climàtic ens forçarà a ser sostenibles a l’hora de re-
pensar el litoral.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter 
és arquitecte fundador de haz arquitectura

i professor de projectes arquitectònics a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Repensar el litoral
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Per què un infant que
ha d’estar 7 dies sense

escola per grup confi-
nat, malgrat que doni negatiu durant
els 7 dies, no té dret ni a sortir a pas-
sejar amb mascareta? Us ho dic: perquè
no són productius per al sistema. 2 anys
després, els infants continuen amb
drets manllevats.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

[Sobre el tuit d’una
noia que no es pot aco-

miadar del seu avi] Estem
vivint gairebé sense restriccions. No pot
ser que malalts greus estiguin pràcti-
cament aïllats als hospitals i que la gent
no es pugui acomiadar d’un familiar
que es mor. És una vergonya que trac-
teu així les persones, @salutcat.

@swarua

A la cua de la farmàcia
de guàrdia, que avui

sembla que hi regalin
algo, un nen amb mascareta mig po-
sada respon al telèfon de son pare:
“Mama, hem donat tots positiu!”. S’ha
fet una clariana a la cua que ni la gota
de Fairy quan cau a la paella greixosa
de la festa major de Villarriba.

Ma mare, que no sap
qui som nosaltres ni qui

és ella ni què és el món,
que molts dies ni parla i camina poc i
malament, s’ha trencat el fèmur. Si fos
un animal, la mataríem perquè deixés
de patir i estalviar-li una vida sense sen-
tit. Som tan inhumans que insistim a
fer-la viure.

@CarlotaGurt@mcordomi@EstelSole
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Comencen les obres de la passera 
que travessarà el riu Sec, a Ripollet1

2
La comarca aposta per 
potenciar el turisme industrial

Trencar la bretxa digital a Barberà: 
difícil, però no impossible

El comerç de Barberà veu insuficients 
les ajudes contra la pandèmia

Neix Traça, l’entitat que crearà
una fàbrica d’arts a Ripollet

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

A les xarxes

@sanchezcastejon: Siguiendo muy de
cerca la situación en Ucrania y en perma-
nente contacto con representantes de la UE
y la OTAN, así como con líderes europeos.

@agenciaacn: El Govern estudia què fer
amb el passaport covid i aixeca a partir de
divendres la resta de restriccions, excepte
el tancament de l’oci nocturn.

#CauenRestriccions

@carlestorras: I pel tema aquest de l’Es-
glésia que ha anat afanant béns immo-
bles, dimitirà algú o ja ho deixem per a l’al-
tra vida, això?

#L’EsglésiaEnsRoba #ConflicteAUcraïna

La clau

Hem deixat enrere les festes
nadalenques i ha comen-
çat un any nou que té

molts reptes al davant. Però co-
mencem el gener no només havent
de pagar les despeses i les factures
que van quedar pendents de l’any
passat, sinó afrontant també les di-
ficultats que tenen moltíssimes
famílies per poder assumir la ter-
rible pujada de preus. I és que l’IPC
no para de pujar i pujar.

Els nostres veïns han de pagar
una factura de la llum cada vega-
da més cara i han vist com el go-
vern d’Espanya incomplia la seva
promesa que el rebut no seria
més car que anys anteriors. De fet,
el rebut de la llum s’ha duplicat en
menys d’un any, i això ho pateixen
especialment les famílies més vul-
nerables i amb menys recursos.

D’altra banda, tant la benzina
com el gasoil cada dia són més cars.
I s’apugen els carburants al mateix

temps que els propietaris dels ve-
hicles han de pagar un nou im-
post (CO2), malgrat que molts ja
no poden fer servir el seu cotxe
a l’àrea metropolitana de Bar-
celona perquè no compleix els re-
quisits per circular per la Zona de
Baixes Emissions. És a dir, vos-
tè ha de pagar per tenir un cot-
xe i després el multaran si el fa
servir. La gent no té diners per
canviar-se el cotxe i comprar-se’n
un de nou. Per tant, aquesta
mesura novament ataca les per-
sones menys afavorides.

També s’apugen els impos-
tos metropolitans i es consoliden
els augments d’impostos muni-
cipals. La senyora Colau i els

seus socis del PSC han apujat el
tribut metropolità més d’un 3%,
així com la taxa de tractament de
residus per sobre del 5%. Per
cert, un tribut metropolità molt
qüestionat i injust que només
paguem els que vivim a la me-
tròpoli; ningú més a la resta de
Catalunya o d’Espanya.

Necessitem un canvi de
prioritats i de polítiques. Per
això, som cada vegada més els
que hem demanat als Reis d’O-
rient que arribi al més aviat pos-
sible el canvi que cal perquè tor-
ni a imperar el seny i es treba-
lli per la recuperació econòmi-
ca, la creació d’ocupació i la re-
baixa d’impostos.
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Any nou, preus més alts
per Manuel Reyes (PP)

Els semàfors

L’associació A Pelo fa una gran
tasca per ajudar dones que

pateixen alopècia i que sovint
acaben sent estigmatitzades
socialment. Amb la seva feina, 
A Pelo aconsegueix que moltes
dones no es deixin condicionar

pel fet de ser calbes. 
pàgina 3A Pelo

El Festival Internacional de Blues
Cerdanyola ha estat reconegut
com el segon millor festival de
música en directe d’Espanya de
l’any 2021, segons la revista Ruta
66. I és que ha estat un dels pocs

que ha resistit la pandèmia 
sense cancel·lacions.

pàgina 10Blues Cerdanyola

Fa un any que l’Ajuntament de
Barberà va implantar el servei
de recollida de residus porta a
porta en alguns barris i això 
els ha permès millorar molt 
el reciclatge. Per això ja es
plantegen aplicar-lo també 
a altres zones de la ciutat.

pàgina 14Aj. de Barberà
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Mirada pròpia

“En l’actual transició nacional, allò que en
diem l’àrea metropolitana és, per a molts,
un territori massa desconegut, vist amb
més prevenció que respecte, un ‘problema’

que cal suportar i en tot cas tractar amb una bona tàcti-
ca pensada només en clau de ‘sí o no’. (…) Però resulta que
els barris que la conformen, tan vius i acolorits, tan diversos,
en realitat són ben poc perifèrics; no es conformen a ser
objectes del màrqueting polític de torn. Ben al contrari,
reclamen avui la seva centralitat en la història recent del
país, el seu lloc en el procés constituent actual. (…) Cal tre-
pitjar aquests barris no pas per explicar la bona nova, sinó
per entendre una mica millor qui
som (i qui serem, especialment
quan siguem independents)”.

“(…) No es tracta pas d’alentir
ni d’aigualir res, sinó d’entendre
que construir un estat és un procés
col·lectiu que, perquè tingui èxit,
s’ha de basar en el reconeixement
de tots els accents possibles. Per
aconseguir-ho cal empatia, no no-
més eloqüència; saber escoltar,
no només recitar el corol·lari de
raons; somriure més, insultar me-
nys; explicar on volem anar, no no-
més d’on volem sortir…”.

“Són històries d’èxit que no cal
inventar, sinó ‘tan sols’ reconèixer.
Formen part d’un relat de país
amb el qual jo em sento més a
prop i crec que poden ser eines
útils per a un procés constituent
més profund i enriquidor… I amb
més opcions d’èxit.(…) Vegem al-
gunes d’aquestes realitats que o bé
oblidem o bé donem alegrement
per descomptades:

> Els pares i mares de Santa Coloma de Gramenet
que a principis dels vuitanta van garantir l’èxit del mo-
del d’escola catalana amb una sola línia (la immersió) i
que, malgrat les grans quantitats de diners i recursos abo-
cats a fer néixer un conflicte on no existeix ni existia, con-
tinuen mantenint com a absolutament residuals les de-
mandes de doble escolarització.

> Les famílies castellanoparlants (tants amics meus)
que han decidit fer del català la llengua de relació amb els
fills… Famílies que han vibrat, vibren (i vibraran) amb la

‘Roja’ i que, en canvi, s’han compromès amb el que és més
íntim i valuós, la llengua. Són també els avis i les àvies que,
ara que per fi tenen una mica de temps, participen en ex-
periències com En Català Llegim i Parlem i que volen
aprendre el català per ajudar a fer els deures als seus nets.

> Els activistes que van manifestar-se a les acaballes
de la dictadura, aquells ‘altres catalans’ de Candel que, tot
desafiant la legalitat del moment, van lluitar per uns bar-
ris més dignes o, més recentment, per un rebut de l’aigua
més assequible. Una part d’aquells ‘veïns’ la trobem avui
en moviments socials que treballen incansablement per
ciutats més justes, reactivats amb la PAH o els tancaments

dels CAP. Segur que hi ha moltes coses a agrair, i a apren-
dre, d’aquelles lluites passades, i presents.

> Els artistes que amb un esprai, amb unes palmes
o amb una càmera de vídeo han fet de la ‘barrecha’ cul-
tural la carta de presentació i ens han regalat grans ob-
res en català, castellà, àrab o urdú… I que tan bé ex-
pliquen el lloc d’on són, que tan bé expliquen el seu (i
el nostre) país.

> Els casos de tants i tants joves que en aquests bar-
ris tan castigats per la crisi han acabat la carrera amb
nota gràcies a l’esforç d’ells i de les seves famílies quan

tenien tan poc a favor. Joves que han desafiat la inèr-
cia d’abandonar els estudis, malauradament encara ben
present en el seu entorn”.

“És aquest un recull interessadament en positiu, però
no per això menys real. (…) De moment, que aquestes
línies almenys serveixin, per a qui les vulgui llegir, com
a recordatori que la condescendència i el paternalisme
són pèssims companys de viatge. Els catalans que vi-
uen a l’àrea metropolitana o en algunes zones del camp
de Tarragona no són un problema, sinó part de la so-
lució, i en tot cas, i sobretot, són País, en majúscules. No
pas el país que volem deixar enrere, sinó el país que te-

nim i tindrem davant”.
Les línies precedents formen

part d’un apunt al meu blog escrit
a finals del 2012, ja fa 9 anys! De ve-
gades m’agrada fer aquests exerci-
cis d’arqueologia textual, i més
quan hi veus reflectit amb sorpre-
nent nitidesa el temps present.

Tot plegat ve a tomb del projecte
(Re)voltes d’Òmnium, una inicia-
tiva que mostra la tantes vegades
(mal) citada ’Catalunya real’: di-
versa, rica i enxarxada en tantes
#lluitescompartides i que desbor-
da tot intent de simplificació. Aques-
tes darreres setmanes s’ha fet una
marató d’aquestes convocatòries cí-
viques arreu del país; el país que té
forma de ciutat, el país que té for-
ma de poble, i també, natural-
ment, en territori Línia. Es tracta
d’unes passejades guiades en grup
per barris o pobles i que tenen com
a fil conductor els relats en prime-
ra persona de les persones i les en-

titats protagonistes de les lluites i els processos de trans-
formació social que hi han tingut lloc. Sant Roc o la Mina
han estat dues de les cites en clau de comarca.

(Re)voltes mostra la Catalunya del punt i seguit, la
que no es dona mai per acabada, la que busca una al-
tra frase, un relleu que no s’acaba. La que ens obliga a
parar la mirada (i l’orella) en carrers i places que no són
un mer decorat en la nostra vida apressada. I en aquest
llenç que es va pintant, la idea de reconèixer-nos —en
realitat era el que inspirava el meu apunt del 2012— hi
és central. I plenament vigent.
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per Oriol Lladó

(Re)voltes en la Catalunya del punt i seguit

NLes millors
perles

Apunyalar algú perquè t’ha semblat que es colava a la cua
del CAP: és la reacció violenta d’un jubilat de 67 anys que

en va ferir greument un altre, de 69, després de discutir-se al
CAP de Cunit (Baix Penedès), segons ha publicat ElCaso.cat.

La plataforma Escuela de Todos ha penjat cartellsreivindicatius “per a què s’acumpleixi” (sic) el 25% de
castellà a les aules catalanes. Potser als autors dels cartells
els convindria justament el contrari.

Pagar entre 200 i 1.000 euros per aconseguir un certificat
covid fals. A algú normal li sortiria més a compte vacunar-

se o fer-se una PCR, però als 1.600 investigats per pagar per
això, no. Molts d’ells són famosos i coneguts delinqüents. 

Una noia acaba a urgències després de menjar-se 32
peces de sushi, sense perdonar els entrants, en un bufet

lliure. Ella mateixa ho va explicar amb un vídeo de TikTok,
on apareixia al llit de l’hospital. Un ensurt amb bon gust.

LA FOTOTwitter (@AtletiFemenino)
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Tribuna

Si llegiu el darrer informe del Panell Intergover-
namental del Canvi Climàtic, haureu de fer un au-
tèntic exercici d’autocontrol emocional per evi-
tar caure en el desassossec. Qui ho ha fet sap del

que parlo. Portat a l’extrem, l’Associació Americana de
Psicologia va arribar a definir aquest sentiment com a
ecoansietat, és a dir, el temor crònic al cataclisme am-
biental, i qui més ho pateix és el jovent.

Això s’explica en part perquè, d’una banda, les joves
són la generació amb més coneixement científic i cons-
ciència ambiental. I, de l’altra, són la generació amb un
futur planetari més incert i desolador de la història hu-
mana. Fet i fet, en podem dir ecoansietat, por, ansietat
o desassossec, però al capdavall, ¿qui no sent certa in-
tranquil·litat en veure que el compte enrere climàtic, el
tic-tac de l’escalfament global, s’accelera mentre el
món s’ho mira de braços plegats?

Sentir neguit, en l’actual context climàtic, és una re-
acció natural de qui veu l’esdevenir dels fets com a es-
pectador. Per aquest motiu, la por precedeix sovint una
certa impotència, un sentiment d’incapacitat per donar
resposta a l’enorme repte climàtic. Al capdavall, si in-
dividualment ens sentim sobrepassades pel context cli-
màtic que se’ns presenta com a catastròfic, és més fàcil
que col·lectivament no reaccionem, de manera que la por
esdevé el millor mecanisme de control social.

Seria molt ingenu pensar que això és fruit de l’atzar.
Ans al contrari, com ja apuntava la periodista Naomi
Klein en el seu darrer llibre, tot plegat és el resultat d’a-
plicar, amb precisió quirúrgica, tècniques de psicologia
social a escala planetària. En aquest context, la imposició
d’una doctrina de xoc climàtica té l’objectiu de recordar-
nos permanentment que no podem fer res per aturar l’es-
calfament del planeta. I en aquesta guerra comunicati-
va no declarada, la no acció climàtica es tradueix en be-
neficis per a aquelles corporacions que van boicotejar la
Cimera del Clima de Glasgow.

De fet, si ens aturem a analitzar-ho, veurem que pràc-

ticament tota la informació sobre el canvi climàtic que
rebem dels mitjans de comunicació o de les xarxes so-
cials té una forta càrrega negativa. En canvi, la gran quan-
titat de projectes amb responsabilitat social i ambien-
tal que promouen la mitigació i l’adaptació al canvi cli-
màtic, des de l’agroecologia fins a les cooperatives d’e-
nergia renovable, entre molts d’altres, no tenen quota
de pantalla. Tampoc en els mitjans de comunicació pú-
blics. Són realitats que escapen dels noticiaris i de les ter-
túlies intencionadament.

Sense imaginaris col·lectius propositius i positius, sen-
se conèixer que hi ha alternatives diferents del model de
desenvolupament actual, sense ser conscients que hi ha
una altra manera de viure, produir i consumir és molt
difícil pensar que hi ha una sortida a aquest atzucac cli-
màtic i ecològic en el qual hem entrat. Però, alhora, és
molt fàcil caure en el catastrofisme, pensar que no po-
dem fer res, que tot està perdut o, en tot cas, creure que
un miracle tecnològic solucionarà aquest desgavell.

No deixar-se portar pel catastrofisme és el principal
repte de la comunicació climàtica. Una tasca molt difí-
cil i que ha obert, perquè no dir-ho, apassionants debats
entre les companyes que en major o menor mesura par-
lem de canvi climàtic. En un llibre que vaig comprar a
la desapareguda llibreria Canuda de Barcelona i que es
titulava La catàstrofe i el catastrofisme, s’afirmava que
les catàstrofes són discontinuïtats que es presenten en
l’evolució d’un sistema.

No estic del tot segur de ser capaç d’afirmar que
l’actual canvi climàtic arribi a ser una catàstrofe en un
futur pròxim. El que estic convençut és que en el ter-
reny de la comunicació climàtica, malauradament, el
catastrofisme impregna la majoria de discursos. Per
això, transformar la por, el desassossec o l’ecoansie-
tat en accions positives i transformadores ha de ser
una prioritat. No fer-ho sí que seria catastròfic, i dar-
rerament anem massa servides de calamitats per per-
metre’ns el luxe de no actuar.

Transformar la por, 
el desassossec 
o l’ecoansietat 

en accions positives 
i transformadores 

ha de ser una prioritat

“

“
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per Marc Cerdà, ambientòleg

La guerra de la comunicació climàtica

@eballester: Xavi quiere más intensidad
y deja fuera al autor de “seguramente el
amor sea una variante del chantaje” [Dem-
bélé], la frase más intensa del siglo XXI.

@psicotam: ¿Por qué, si la gestación subro-
gada es altruista, solo veo a mujeres pobres
ofreciendo sus vientres? ¿Las ricas no son al-
truistas? ¿El altruismo es cuestión de clase?

@paulacarreras: Els vermuts que després
són dinars que després són cafès que des-
prés són gintònics que després són so-
pars són els millors vermuts.

Flaixos
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4El Departament de Salut ha
ampliat a una bona part de la po-
blació la vacunació de la dosi de re-
cord de la covid. En concret, ja la
poden demanar totes les persones
de 30 anys o més que van ser va-
cunades amb Pfizer o Moderna en
la pauta completa, sempre que ha-
gin passat 5 mesos des que la
van rebre. També se la poden po-
sar tots els joves d’entre 18 i 29
anys que van rebre la pauta com-
pleta d’aquestes mateixes vacunes
8 mesos enrere.

S’afegeixen, d’aquesta manera,
als grups d’edat de 40 anys o més i
als vacunats de totes les edats amb
AstraZeneca i Janssen. De fet,
aquests continuen sent els grups
prioritaris per a la recepció de la dosi
de record, a més de les persones im-
munodeprimides, el personal sa-
nitari i sociosanitari i les persones re-
sidents, que fins ara ja han pogut re-
bre també aquesta dosi.

La dosi de record és altament re-
comanable, perquè tot i que les va-
cunes contra la covid proporcionen
una resposta immunitària molt
efectiva, algunes persones, mal-
grat tenir la pauta de vacunació
completa, veuen disminuïda aques-
ta protecció, sobretot davant de no-

ves variants com l’òmicron, que és
la majoritària actualment a Catalu-
nya. La dosi de record augmenta la
immunitat, l’allarga i ajuda a redu-
ir el risc d’ingressar a l'hospital a cau-
sa de la covid.

La dosi de record, doncs, aju-
da a maximitzar la protecció, a per-
llongar la seva durada i, en defi-
nitiva, a continuar protegint la sa-

lut pública de les nostres comu-
nitats i, en particular, la de les
persones amb més risc d'infecció
i de malaltia greu.

CINC MESOS DESPRÉS
Per rebre la dosi de record cal que
hagin passat cinc mesos des que es
va rebre la segona dosi, en el cas
d’haver rebut els vaccins de Pfizer
o Moderna. 

Si s’han rebut les dues dosis d’As-
traZeneca o la dosi única de Jans-

sen, han d’haver passat tres mesos
per poder rebre ara la dosi de record. 

En tots dos casos, si superats els
períodes de tres i cinc mesos es con-
trau la infecció per covid, s'haurà
d'esperar quatre setmanes des de
la recuperació de la malaltia per
sol·licitar la dosi de record.

Per accedir a la vacunació, cal
demanar cita prèvia a través del por-
tal vacunacovidsalut.cat, des d’on es
pot triar punt de vacunació i dia i
hora. Els destinataris de la dosi de re-
cord aniran rebent un SMS convi-
dant-los a la vacunació i dirigint-los
a aquest enllaç.

La dosi addicional que s’està ad-
ministrant és de Moderna o de Pfizer,
indiferentment de la vacuna que
s’hagi rebut a la primera i a la sego-
na dosi. De fet, s’ha comprovat que
totes dues vacunes, tant la Moderna
com la Pfizer, tenen una eficàcia
molt elevada, independentment de
la vacuna que s’hagi rebut en l’apli-
cació de la pauta completa (Pfizer,
Moderna, AstraZeneca o Janssen).

El Departament de Salut man-
té la crida a tota la població perquè
es vacuni, tant les persones que po-
den rebre ara la dosi addicional
com totes aquelles que encara no
estan vacunades.

4Cal recordar que les persones no
vacunades majors de 12 anys te-
nen una probabilitat 2,5 vegades
més gran de ser hospitalitzades
per covid i 4,9 vegades més d’en-
trar a l’UCI. En el cas dels majors de
50 anys, tenen una probabilitat 3,7
vegades més gran de ser hospi-
talitzades per covid i 8,1 vegades
més d’entrar a l’UCI. I en la franja
de més de 70 anys, tenen una pro-
babilitat 6,1 vegades més gran de
ser hospitalitzades i 15,2 vega-
des més d’entrar a l’UCI que les

persones d’aquesta edat que te-
nen dosi de record.

La vacunació contra la covid té
com a objectiu protegir tota la po-
blació del virus per evitar casos de
malaltia greu, covid persistent, in-
gressos hospitalaris i a les UCI i morts.

Està previst que s’ampliïn pro-
gressivament els grups per rebre la
dosi de record quan hagi passat el
temps necessari des de la darrera dosi
de la vacuna. Aquests grups se selec-
cionen coordinadament en l’àmbit de
l’estratègia estatal de vacunació.

La vacunació redueix la
probabilitat d’ingrés hospitalari

La dosi de record
augmenta la

immunitat i l’allarga 

Algunes persones, malgrat tenir la pauta de vacunació completa, veuen disminuïda la protecció, sobretot davant de noves variants com l'òmicron. Foto: Generalitat

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA
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Una gran part de la població ja pot
rebre la dosi de record de la covid
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Presentada una demanda
contra el Centre Direccional

SOCIETAT4Al desembre, la di-
rectora de l’Incasòl, Mercè Cone-
sa, avançava que aquest any es fa-
rien les primeres actuacions per
començar a desenvolupar el Cen-
tre Direccional. Per això, aquest
mes de gener el col·lectiu REFEM,
que pretén reformular aquest
planejament urbanístic, ha pre-
sentat una demanda al Tribunal
Superior de Justícia de Catalunya. 

“Ja vam esgotar la via de les

al·legacions, davant les quals no
vam rebre resposta, i no ens que-
dava una altra sortida que aques-
ta”, diu el secretari del col·lectiu,
Àngel Gastón. Una demanda que,
segons explica, es va presentar
amb informes tècnics que dona-
rien validesa als seus arguments
contra el Direccional i que obre un
nou període de mobilitzacions
“per donar a conèixer el que su-
posaria aquest nou macrobarri”.

Helena Solà deixarà de ser 
la candidata a l’alcaldia d'ERC
POLÍTICA4Després de tres man-
dats al capdavant de les llistes
d’ERC Cerdanyola, Helena Solà
deixarà el seu càrrec i no es pre-
sentarà més com a candidata a
l’alcaldia a les eleccions munici-
pals de 2023. Una decisió que, se-
gons ha dit a Línia Vallès, “esta-
va presa des de fa temps”.

“Crec que la vida política no ha
de ser molt llarga, perquè no és bo
ni per als partits, ni per a les ad-
ministracions, ni per a un mateix,

i s’ha de deixar pas a gent nova per
afavorir la regeneració”, diu la cer-
danyolenca, que afirma estar sa-
tisfeta amb la feina feta aquests
anys i, a la vegada, “amb alguna
espineta per no haver pogut fer tot
el que volia”, afegeix.

Amb tot, Solà ha assegurat
que seguirà a disposició del par-
tit, “però ara donant prioritat a al-
tres coses i preparant-me per te-
nir altres sortides en el meu futur
professional”, conclou.

CULTURA4Ni el Primavera So-
und, ni el Viña Rock, ni el Sónar.
El Festival Internacional de Blu-
es de Cerdanyola és el segon mi-
llor festival d’Espanya de música
en directe del 2021, segons la re-
vista Ruta 66. I és que el vallesà ha
estat un dels pocs esdeveniments
que ha resistit la pandèmia sense
cancel·lacions i amb una progra-
mació plena d’artistes destacats. 

“Aquesta notícia ha estat una
sorpresa  perquè, a banda de re-
conèixer la trajectòria d’aquests 30
anys, també ens han valorat altres
coses que ens fan estar molt con-
tents”, diu José Antonio Guillem,
responsable del festival. Aspectes
com la capacitat d’adaptació, l’a-
posta pels concerts petits o la
vinculació de l’oferta musical als
espais emblemàtics del municipi.
I és que, mentre altres esdeveni-
ments musicals se suspenien, “a
Cerdanyola hem sabut com cap-
girar el festival sense deixar de fer-
lo atractiu”, afegeix Guillem.

Abans de la pandèmia, però, el
festival era ben diferent. “Apos-
tàvem per fer concerts molt grans

en espais molt grans”, diu el cer-
danyolenc. Fins que la covid-19 els
va obligar a plantejar-se fer con-
certs simultanis, en espais redu-
ïts i amb el públic assegut. Un nou
format que, segons Guillem, ha
atret nou públic. “Són concerts
més distesos, on pots anar a pren-
dre alguna cosa mentre gaudeixes
de la música”, explica. “En canvi,
abans, només venia gent a qui l’a-
passiona el blues”, afegeix.

És per això que davant d’a-
questes modificacions que l’or-

ganització valora “molt positiva-
ment”, Guillem es planteja quin
serà el futur del festival. “Crec que
un cop acabi la pandèmia farem
un mix dels dos formats”, avança.

ALTRES RECONEIXEMENTS
El festival, però, no ha estat l’únic
reconeixement musical a la ciutat.
La revista Mondo Sonoroha triat
el darrer treball del grup Medalla
com el cinquè millor disc nacional
del 2021. Un altre èxit musical per
a Cerdanyola.

Concert de la darrera edició. Foto: Festival Internacional Blues Cerdanyola

El Blues Cerdanyola, triat com el
segon millor festival d’Espanya

Mobilitat | La C-58 segueix sent la més perillosa
La C-58, al seu pas per Cerdanyola, torna a ser el tram amb més accidents

greus i mortals per quilòmetre de Catalunya, per sisè any consecutiu. 
Així ho confirma el darrer estudi d’avaluació de carreteres del RACC.
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Si la política fos futbol, Car-
les Puigdemont, Oriol Jun-
queras, Ada Colau o Inés
Arrimadas serien algunes

de les grans estrelles catalanes so-
bre la gespa. Les que acaparen l’a-
tenció mediàtica. Malgrat això,
són excepcions, ja que a Catalunya
hi ha uns 12.000 càrrecs electes;
quinze per cada 10.000 habitants.
La majoria són persones descone-
gudes, com ho van ser els polítics
catalans més famosos quan eren jo-
ves i participaven en el món local. 

Com eren les superestrelles
polítiques quan ningú les coneixia?
Quines eren les seves aspiracions?
És gairebé impossible saber-ho,
perquè el relat que fan els polítics
de primer nivell sobre la seva tra-
jectòria acaba, deformat, obeint el
moment actual que viuen. Amb tot,
sí que podem mirar les generacions
de polítics joves que comencen a
entrar en joc per entendre com es
forja un polític en els seus inicis.
Com és la pedrera política local?

“NO TENS VICIS”
Ot García va entrar a les joventuts
del PSC perquè eren l’opció que el
representava en “l’eix nacional i
d’esquerres”. Tenia 16 anys. Ara en
té 27. A les JSC va ocupar diferents
càrrecs, fins que el 2019 va con-
vertir-se en regidor de Cornellà. En
aquell moment va entendre la
distància que separa la política
d’organització i la municipal. “Nin-
gú t’ensenya a fer factures o com
gestionar una pandèmia”, diu.
Són tasques que poden semblar ti-
tàniques per a un sociòleg nascut
el 1994, però García creu que la jo-
ventut en política també té avan-
tatges: “Tens poca experiència,
però no tens vicis”.

Actualment, García està a càr-
rec de la regidoria de Cultura. Sap
que és una tasca esporàdica, però
malgrat això creu que les carteres
no haurien de canviar sovint. “No
és el millor per a la ciutat... El pri-
mer any aprens moltes coses sobre
la vida de les entitats, que a Cornellà
en són més de 350”, comptabilit-
za. En aquest sentit, tot i estar molt
orgullós de la feina com a regidor,
li agradaria continuar. “Mai diria
que no al Parlament, perquè allà els
debats també són enriquidors,
però a curt termini estic al món lo-
cal, on fer política vol dir canviar la
direcció d’un carrer”, conclou.

“T’HAS D’IMPOSAR”
Jordi Castellana té 33 anys, però
ja en fa més de dos que és regidor
de Barcelona. No obstant això, tot
va començar quan en tenia 16 i es
va afiliar a les JERC. La relació de
Castellana amb la política és ga-
irebé hereditària. “Soc el tercer de
tres germans que van ser de les
JERC, el meu avi va estar en un
camp de concentració i el seu ger-
mà va ser afusellat... A casa sem-
pre hi ha hagut tradició d’esquer-
res i independentista”, relata.

Castellana és de les Corts, i allà
va començar el seu camí. Amb 28
anys va tenir l’oportunitat de ser
conseller de Districte, i el 2019 va
entrar al consistori de Barcelona.
“A l’Ajuntament m’he trobat amb

gent d’altres partits i entitats que et
veuen d’una manera molt pater-
nalista i t’has d’imposar”, critica. Al
consistori barceloní, la majoria de
regidors té entre 40 i 50 anys, però
Castellana considera que la políti-
ca no té edats, ja que “s’hi pot es-
tar molts o pocs anys”, encara que
per a ell no es tracta d’una profes-
sió. “Jo soc un economista que fa
de polític”, es defineix. El republi-
cà no descarta acabar en un càrrec
més amunt: “Si m’ho proposessin,
ja parlaríem d’anar al Parlament”.

DE MIRADA LLARGA
Ara Albert Cerrillo té 30 anys i és
conseller de Districte a l’Eixample
barceloní per Junts, però tot va co-
mençar quan en tenia 16. “Al bar-
ri vam tenir un problema amb un
hotel i aleshores va venir Xavier
Trias, que estava a l’oposició, i ens
va ajudar molt”, recorda. Més
tard, quan va entrar a la UAB va
decidir fer el pas definitiu i afiliar-
se a la Joventut Nacionalista de Ca-
talunya (JNC). Sens dubte, era una
opció estranya en una universitat

on els moviments socials són ma-
joritàriament d’esquerres. “La
JNC representava el que jo volia i
hi vaig entrar perquè Convergèn-
cia abandonés l’autonomisme”,
explica. D’allà va saltar a les jo-
ventuts de l’Eixample i més tard el
van nomenar conseller de Dis-
tricte. Per a Cerrillo, la política és
vocació i parlar amb la gent. Tam-
bé és gestió, remarca, i creu que
“perquè tothom visqui bé i hi hagi
igualtat, la millor política social és
generar feina de qualitat”. Actu-

alment, es dedica a la política
mentre treballa en una consulto-
ria d’estudis sociològics, però té
clar que li agradaria implicar-se
més temps en el món polític. Es-
tar-hi anys. “Si algú fa bé la seva fei-
na, ha de seguir-la fent: és un bé
públic”, sentencia.

“CREMA MOLT”
Laura Alzamora té 34 anys i és re-
gidora de Podem a l’Hospitalet des
de fa pocs mesos, després que un
company decidís abandonar el

Abans de militar en un partit, alguns dels polítics joves passen per organitzacions com la JNC, les JERC, Arran o les JSC. Foto: Job Vermeulen/ACN

Tenen entre 20 i 35 anys. Alguns fa temps que tenen contacte amb la política 
de base. Altres fa anys que són regidors i que toquen poder. N’hi ha que es veuen
durant temps a la política. Alguns pensen que aquesta etapa és circumstancial. 

Parlem amb set polítics joves de l’àrea metropolitana de Barcelona.

La política que ve:
així és la pedrera local
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n Qualsevol polític que comença a
despuntar s’emmiralla en altres que
l’han precedit. Els polítics joves del
món local metropolità també ho fan, i
els seus referents són molt variats. De
vegades són sorprenents, altres cops
tòpics. Una mescla entre grans refe-
rents de cada formació, figures de ta-
lla internacional i familiars propers.
Ot García (PSC), per exemple, as-

senyala que, tot i que el seu avi mai
va ser polític, sí que va ser un gran
lluitador per aconseguir drets de
base. Alhora cita l’expresident José
Luis Rodríguez Zapatero. “Per a mi

és un referent per una qüestió d’e-
dat... Li vaig tenir molta estima i va
aconseguir molts drets”, afirma.
Jordi Castellana (ERC) explica que,

més enllà de Catalunya, els seus refe-
rents són Nelson Mandela, Arnaldo
Otegi i Alexandria Ocasio-Cortez,
mentre que en l’àmbit nacional són
Oriol Junqueras, Marta Rovira, Jordi
Cuixart i Carme Forcadell.
“A escala nacional, un referent per

a mi és Carles Puigdemont”, explica
Albert Cerrillo, de Junts per Catalu-
nya. En el seu cas, però, la seva impli-
cació amb la política té molt a veure
amb Xavier Trias i amb dos portaveus
de Districte a l’Eixample barceloní
que va conèixer de casualitat quan

era jove i que ara ha substituït: Joan
Queraltó i Joan Rodríguez.
Per a Laura Alzamora (Podem),

Pablo Iglesias i Julio Anguita són figu-
res que la inspiren. “En el seu dia tam-
bé ho va ser Mónica Oltra, però ara
conec més les seves polítiques i ja no
em convenç”, diu. Amb tot, aclareix
que, a ella, més que les persones li
agraden “les coses que fan aquestes
persones”. En aquest sentit, cita la
seva mare “per la vocació de servei” i
el seu avi “per la part més crítica”.
Aleix Abadia, de la CUP, és més

concís que la resta de polítics joves.

Per a ell, que es declara marxista, la
seva mare, que va militar al PSUC, és
un referent en tota regla.
“Inés Arrimadas és la bomba, per-

què és propera i entén la realitat des
dels municipis”, diu María Duarte,
de Ciutadans. La regidora afegeix
que també li agrada Begoña Villacís.
Amb tot, potser la frase més impor-
tant de la seva carrera política li va
dir la seva mare: “Deixa la política
quan no et reconeguis”.
Per últim, Pau Ferran (PP) afirma

que, per a ell, José María Aznar o Es-
peranza Aguirre són referents libe-
rals. “També ho és Xavier García Al-
biol, per com ha gestionat la seva ciu-
tat”, conclou el jove de Castelldefels.

Referents 

càrrec. La política li ha interessat
sempre, “des que era monitora i
treballava en temes de solidaritat”.
Fa tres anys va començar a mili-
tar a Podem, però en el seu cas les
reivindicacions del 15-M i del 8-M
han estat cabdals per fer el salt a
la política. També ho ha estat la re-
alitat de la seva ciutat, on segons
descriu “la situació és complicada
i les injustícies estan més a flor de
pell”. Amb aquesta motxilla va de-
cidir apropar-se a la formació que
considerava més útil. “A Podem no
hi ha un sentiment de partit, la for-
mació és una eina”, reflexiona.
“Vaig entrar-hi per ajudar, i a poc
a poc vaig anar encapçalant el mo-
viment a la ciutat”, afegeix.

A diferència d’altres polítics jo-
ves, per a Alzamora la política ha
de ser ocasional, perquè “crema
molt”. “És un càrrec puntual i cal
saber reinserir-se al món laboral”,
assenyala ella que és psicòloga i
educadora de formació. Tot i això,
no descarta acabar algun dia en
política nacional, malgrat que
creu que el seu tarannà s’adapta
millor a la política de proximitat.  

LA POLÍTICA A LES VENES 
Té 23 anys i sempre ha viscut en
una casa d’esquerres i indepen-
dentistes. A Aleix Abadia la polí-
tica li corre per les venes. Físic de

professió, va treballar al Cosmo-
Caixa, on va organitzar una llui-
ta per la millora dels drets labo-
rals. Però va ser l’1-O el que ho va
alterar tot. “Vaig entrar als CDR,
no per vocació, sinó per conque-
rir drets”, apunta. Alhora, mili-
tava a Arran i a la CUP, i quan el
regidor d’aquest partit a Sant
Just ho va deixar, l’assemblea va
nomenar Abadia nou regidor.
Ara compagina aquesta tasca
amb la seva formació, i conside-
ra que la seva presència a l’Ajun-
tament és circumstancial. 

“La política institucional deriva
del règim del 78... És un paripé en
què cada quatre anys es decideix
qui serà el gestor del capital”, de-
nuncia. Amb tot, reconeix que  el
“front institucional” pot donar
peu a certs canvis “al servei de la
revolució catalana”. Abadia és un
dels polítics més joves del país, i
com a tal considera que falta sen-
sibilitat envers les problemàti-
ques juvenils. “En salut mental,
per exemple, al món local hi ha
molt paternalisme”, assevera.

“COM ELS ANYS DELS GATS”
María Duarte es va afiliar a Ciuta-
dans cansada del procés indepen-
dentista. No era la primera vega-
da que aquesta jove de 32 anys de
Santa Coloma s’interessava per la

“Quan vaig entrar a
l’Ajuntament em vaig
trobar amb gent
d’altres partits i
entitats que em veien
d’una manera molt
paternalista i em vaig
haver d’imposar” 

política. Abans havia participat en
el moviment associatiu de la seva
ciutat, però dels 19 als 24 anys va
viure una certa desafecció. Va ser
a la universitat on va decidir afiliar-
se a Ciutadans. “De portes enfora
jo era l’única veu discordant; tot-
hom deia que Espanya ens roba-
va”, recorda. “Ciutadans va supo-
sar frescor. Estava format per gent
de la societat civil i proposava co-
ses innovadores, com la materni-
tat subrogada o la despenalització
de la marihuana”, argumenta. 

Va anar a les llistes locals d’a-
quest partit el 2015, i des d’ales-
hores és regidora de Santa Colo-
ma. “Un any en política és com els
anys dels gats, perquè cal multi-
plicar-lo per set”, bromeja. “Cada
dia saps quan comences, però no
quan acabarà la jornada laboral”,
afegeix. És per això que ella té clar
que “a la política cal entrar-hi jove
i acabar jove, perquè encara no
tens un projecte familiar, o en-
trar-hi gran i amb amplis conei-
xements, però mai fer d’aquesta
tasca una professió”.

QUAN SER JOVE ÉS UN VALOR
Pau Ferran és contundent: “Tenim
un Govern revolucionari i per
això els veritables rebels militen en
partits com el PP”. Nascut a Cas-
telldefels, té 24 anys i és vicepre-

sident d’organització de les Noves
Generacions del PP a Catalunya.
Des dels 18 anys la seva activitat
política ha estat vinculada a aques-
ta ciutat del Baix Llobregat, on es
va presentar com a regidor però no
va ser escollit. “Em vaig afiliar al
PP quan el procés independentista
estava entrant al seu punt àlgid, i
perquè em considero de dretes, li-
beral pel que fa a l’economia,
amb forts valors familiars i de res-
pecte per la vida”, detalla.

Ferran creu que la joventut no
és un impediment. De fet, en un
partit com el PP, que té la mili-
tància i els votants més grans, és
un valor. Malgrat que diu que està
en política de forma “altruista”,
no costa d’imaginar-lo ostentant
algun càrrec en el futur. “Treba-
llo en el departament de Recur-
sos Humans d’una empresa, però
veuria factible dedicar-me a la po-
lítica”, reflexiona.

Tots ells formen part de la pe-
drera política metropolitana, que,
tornant al símil futbolístic, comen-
ça a nodrir amb força els primers
equips dels partits catalans. Són la
política que ve.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“A la política cal 
entrar-hi jove i acabar
jove, perquè encara 
no tens un projecte
familiar, o entrar-hi 
gran i amb amplis
coneixements, però 
mai fer-ne una professió”

Zapatero, Junqueras, Iglesias, Aznar,  
Arrimadas o Puigdemont són alguns dels referents 

en els quals s’emmirallen els polítics joves
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L’empoderament, la clau del
creixement personal femení
FEMINISME4”La figura de la
dona cuidadora, que carrega el
pes de la família i de la casa,
sembla una idea molt arrelada al
passat, però segueix molt present
avui dia”. Per això Barberà co-
mença l’1 de febrer un nou taller
de creixement personal per a do-
nes, de la mà de la psicòloga que
pronunciava aquestes paraules,
Maria José Chinchilla. L’objectiu,
“solucionar mancances d’au-
toestima, d’assertivitat i altres
aspectes, fent que se centrin en
elles mateixes primer i no en la
resta del món”, afegeix.

Per aconseguir-ho, es fan clas-
ses teòriques i pràctiques on es
tracten de manera grupal dife-
rents temes i experiències viven-
cials que les ajuden a avançar i a
créixer. “De fet, tot i que els re-
sultats no es veuen a curt termi-
ni, la majoria d’assistents acaben
reconeixent que les eines que els
donem les ajuden a tenir una
millor qualitat de vida, a sentir-se
més empoderades i a ser les ames
de les seves pròpies vides”, diu la
psicòloga, que assegura que per
això són tallers molt recomana-
bles per a totes les dones.

SOCIETAT4Ja fa un any que el
servei de recollida de residus por-
ta a porta funciona a Barberà.
Concretament, a les zones de l’Es-
tació-Ca n’Esteper, a Can Gorgs i
a Can Gorgs II, no pas per coin-
cidència, sinó perquè són barris
residencials amb cases baixes on
posar en marxa aquest nou servei
era més fàcil. Però, quins són els
resultats després de 12 mesos?

Segons el regidor d’Espai Pú-
blic i Sostenibilitat, Carles Ortiz,
“ha estat un any espectacular”. I
és que, segons les dades que ha
donat a Línia Vallès, en aquestes
zones s’ha passat d’un 18% de re-
ciclatge a un 93%. Una xifra que
Ortiz valora molt positivament  i
que “significa que la ciutadania ha
fet seu aquest procés des del prin-
cipi, tenint en compte que allà on
s’ha implantat abans hi havia un
servei de recollida molt pobre,
amb contenidors força distants de
les cases”, diu el regidor.

Per tant, és evident que, veient
les xifres, l’aplicació del porta a
porta ha facilitat el reciclatge.
Però, al llarg d’aquest temps, hi ha

hagut opinions diverses per part
dels veïns. “Ha estat un any d’en-
fadaments continus perquè nos-
altres, per exemple, som sis a
casa i hem de tirar la brossa dià-
riament”, diu Eloi Requena, veí de
Can Gorgs. “Al final, l’acabàvem
traient al jardí, però feia pudor i a
la nit venien animals”, lamenta. 

En canvi, Rosa Noguera, una
altra veïna de Can Gorgs, pensa
que el canvi és positiu. “Abans ha-
víem de caminar uns 500 metres
carregats amb les bosses plenes
d’escombraries i, al final, se’ns acu-
mulava igual a casa perquè ens

feia mandra anar-les a tirar”, ex-
plica. “Ara, almenys, no hem de fer
el trajecte, la treus a la porta i te
n’oblides” afegeix.

És per això que, segons avan-
ça Ortiz, “amb els resultats al da-
vant és evident que cal seguir en
aquesta línia i la nostra intenció és
anar-ho ampliant a altres zones”.
“Encara que s’ha de valorar bé i
contemplar diferents opcions per-
què als blocs de pisos o als carrers
estrets serà més difícil”, conclou.
L’objectiu, augmentar el reciclat-
ge a tot el municipi del 47% actu-
al a un 55% l’any 2024.

Ja fa un any que funciona el porta a porta. Foto: Veus de Barberà

Un any d’èxits en el reciclatge
gràcies al porta a porta

Els tallers ajuden les dones a empoderar-se. Foto: Barberà Promoció

Accessibilitat | Barberà té un nou parc inclusiu
La ciutat ja té un nou parc accessible per a nens amb diversitat funcional:
el parc de Ca n’Amiguet. Un espai reformat, amb rampes d'accés i altres

elements que afavoreix el joc inclusiu i la socialització entre infants.
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Adeu als noms franquistes 
als espais públics de Ripollet
HISTÒRIA4Els noms de carrers
i equipaments relacionats amb el
franquisme tenen els dies comp-
tats a Ripollet. I és que l'Ajunta-
ment ha adjudicat al Grup d'Es-
tudis Ripolletencs, per poc més
d’11.000 euros, el contracte per a
l'estudi i investigació de l'origen i
significat d’aquests noms. 

Segons ha avançat el regidor
de Patrimoni, Sergio Linares,  la
ciutadania i les entitats podran fer
arribar les seves propostes en els
pròxims mesos. De fet, el PSC ja
ho ha fet, exposant els seus crite-
ris per als canvis de nom, segons

els quals s’haurien de retirar els
noms d'antics representants fran-
quistes, incrementar els noms
de dones i donar preferència a les
persones cèlebres veïnes de Ri-
pollet. I és que aquest projecte es
va plantejar precisament quan els
socialistes estaven al govern, l’a-
ny 2018, a partir d'una moció pre-
sentada per ERC.

Amb tot, però, caldrà esperar
un temps perquè aquests canvis
es facin efectius, mentre a les
xarxes socials ja hi ha veïns que es
manifesten al respecte, dient que
“ja era hora”.

SOCIETAT4Fer-se gran no sig-
nifica haver de renunciar a for-
mar-se, a aprendre coses noves,
a seguir culturitzant-se. Preci-
sament per això a Ripollet exis-
teix l’Aula d’Extensió Universi-
tària. Una associació formada
per gent gran del municipi que
treballa desinteressadament per
organitzar conferències mensu-
als sobre temes molt variats que
van des de l’art o el feminisme,
fins a la ciència o la salut. 

“Vam començar l’any 2009
amb aquesta idea al cap i a dia
d’avui hem estat capaços de
consolidar-la, amb més de 170
associats”, diu Àngels Pujol, se-
cretària de l’Aula. I és que, se-
gons explica, a banda de ser un
espai on no deixar mai d’apren-
dre, “també és un lloc on socia-
litzar i que et permet conèixer
gent nova amb les mateixes in-
quietuds que tu”. 

El perfil d’alumnes, però, és
ben divers: des de persones amb
80 anys i sense estudis, fins a
gent que s’acaba de jubilar o de
prejubilar i que, tot i haver fet

una carrera i haver tingut una
formació, decideixen seguir cul-
turitzant-se. “Però el més bonic
de tot això és que es crea tal am-
bient i agrada tant, que cada any
la gent acostuma a repetir i, a la
vegada, van venint persones no-
ves”, diu Pujol.

Aquest mes de gener, per
exemple, el periodisme ha estat
la temàtica escollida per a la
conferència mensual i al febrer
ho serà el cinema. Totes elles

xerrades impartides per profes-
sors d’universitat que, segons la
secretària, “gaudeixen tant com
nosaltres en veure que estan
ensenyant coses noves a gent
que, en alguns casos, no havia
tingut accés a l’educació fins
que va descobrir l’Aula Univer-
sitària, on han pogut trobar l’o-
portunitat de formar-se i de de-
mostrar que mai s’és prou gran
per haver de deixar d’apren-
dre”, conclou Pujol.

Imatge d’arxiu d’una conferència. Foto: Aula d’Extensió Universitària

“Mai s’és prou gran per 
haver de deixar d’aprendre”

L’Ajuntament ha encarregat un estudi per revisar el nomenclàtor. Foto: Aj.de Ripollet

Participació | Proposades les millores per al Casal d’Avis
Els usuaris del Casal d'Avis volen convertir-lo en un espai de trobada on aprendre 

i, a la vegada, divertir-se, fent-lo més accessible i amb millor climatització. 
Aquestes són les conclusions extretes del procés participatiu fet al poble. 
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"Amb 20 anys tenia potencial
per ser jugador professional i dis-
putar l'ACB i altres lligues euro-
pees, però en quatre anys em
van operar tres cops del mateix
genoll i els meus objectius van ha-
ver de canviar", reconeix Ikka
Mäki (Helsinki, Finlàndia, 1994),
aler de la UE Barberà, d'EBA. 

Els obstacles l'han fet ser molt
més dur mentalment i agraït. No
oblida com la UE Barberà el va
ajudar en el seu "pitjor" moment,
l'última lesió, que el va deixar 11
mesos sense jugar. "Van tenir
molta paciència amb mi i em van
proposar entrenar-me amb l'e-
quip. Va ser un impuls fonamen-
tal per tornar a competir", desta-
ca Mäki. Era el gener del 2018 i la
temporada anterior havia passat
per dos clubs. Primer pel CB
l'Hospitalet, la seva única expe-

riència a LEB Plata i on va jugar
dos partits abans de patir una pe-
tita ruptura dels lligaments cre-
uats anteriors del genoll. 

Mäki va tornar a les pistes
tres mesos després, a Lliga EBA
i amb la samarreta del CB Cor-
nellà. Tres partits i, de nou, una
altra mala notícia: ruptura com-
pleta dels lligaments creuats del
genoll. En la seva primera expe-
riència fora del seu país, a Sa-
badell i a la UE Sant Nicolau,
s'havia trencat els lligaments
creuats i el mateix menisc.      

LA MOTIVACIÓ 
Malgrat que la seva mare havia es-
tat jugadora, a Mäki el bàsquet no
li interessava gaire. "Al principi,
amb 6 anys, no m'agradava ni vo-
lia entrenar en un equip perquè
em sentia perdut i no sabia jugar",
reconeix. El petit Ikka va anar
aprenent i agafant confiança amb
un entrenador personal que el va
acabar dirigint en el seu primer
equip. Amb 16 anys, un altre tèc-

nic, Niko, li va assegurar que te-
nia potencial. "Ikka, ara mateix al
món hi ha algun jugador que
està treballant i és millor que tu",
li repetia. Les seves paraules el
motivaven a deixar-se l'ànima.  

El seu creixement no va pas-
sar desapercebut per al Bàsquet
Manresa, que el va fitxar per ju-

gar a la UE Sant Nicolau, que era
el seu equip vinculat. "Amb Bor-
ja Comenge vaig entrenar molts
dies amb el Bàsquet Manresa, al
primer equip, d'ACB. En tinc un
gran record. En Borja s'interes-
sava molt pels joves", exposa.   

Després del seu primer curs
a la UE Barberà, la temporada

2018-2019 va fitxar pel CB Mar-
torell motivat per un bon pro-
jecte que no va acabar de fun-
cionar per les lesions i per qües-
tions personals. L'aler finlan-
dès residia a Cornellà i trigava
menys a arribar a Martorell que
a Barberà, on ara viu la tercera
temporada de la seva segona
etapa al club. 

"Ens queda molt marge de
millora i no hem tret el nostre po-
tencial individual ni, sobretot,
com a equip", analitza Mäki.
Està a gust en un grup "molt sa"
i amb una bona barreja de joves
i  veterans, i té ganes de la pro-
va de foc del pròxim 5 de febrer
contra el CB Roser: "És un rival
complet i perillós, i agressiu i ge-
nerós en defensa". Fora de la pis-
ta, Mäki teletreballa i estudia
per treure's la llicència de pilot.  

"Hi ha gent qui després de
tants entrebancs  s'ha vist obli-
gada a retirar-se. Jo continuo.
Sento amor per aquest esport tan
divertit", tanca Mäki.

Ikka Mäki, aler de la UE Barberà. Foto: Jose Núñez

IkkaMäki, amoraprovad’obstacles
» Dels 20 als 24 anys l'aler finlandès de la UE Barberà va operar-se tres vegades del mateix genoll
» “Tenia potencial per ser jugador professional i disputar l’ACB i altres lligues europees”, assegura

Futbol | El Cerdanyola CF visita l’AE Prat
El conjunt de Toni Carrillo visitarà el pròxim diumenge 6 de febrer el Sagnier per jugar
contra l'AE Prat, en partit corresponent a la 20a jornada del grup 3 de la Segona Divisió

RFEF. El Cerdanyola necessita la victòria per consolidar-se a la part alta de la classificació.

Toni Delgado
BARBERÀ
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Viu en línia

Salvació Total Imminent Immediata Ter-
restre i Col·lectivaés la història d’una família
que busca respostes després d’un cata-
clisme. Un home ha escrit un llibre que ho
prediu tot. Ha convocat tots els seguidors
en un espai on seuran i manifestaran la
seva fe en una cosa que, de fet, ningú sap
si existeix. Teniu fe en ell i en el que diu?

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Salvació Total Imminent...
Tim Crouch

Les barcelonines Maruja Limón presen-
ten el seu tercer àlbum: Vidas (Satélite K).
Amb una dotzena de cançons, el nou
disc reforça la seva aposta per la fusió del
pop amb ritmes llatins, flamenc i jazz,
però incorpora també sons innovadors.
“És un disc més arriscat [que els ante-
riors]”, ha dit la cantant del grup, Sheila
Quero, en una entrevista amb Enderrock.

Música

Gener de 1942. Fa més d’un any que
40.000 jueus de tota Polònia viuen en un
gueto. Entre ells, un grup d’actors jueus
que una nit interpreta una comèdia mu-
sical al teatre Fémina. Els espectadors ri-
uen i s’emocionen, i aconsegueixen ob-
lidar per un moment la seva situació. Men-
trestant, els actors s’enfronten a un dile-
ma: podrien fugar-se en acabar la funció?

Pelis i sèries

El amor en su lugar
Rodrigo Cortés

Vidas
Maruja Limón

Homo ludens
El CaixaForum de Barcelona acull des del passat 1 de de-
sembre i fins al 18 d’abril l’exposició ‘Homo ludens. Video-
jocs per entendre el present’, que ofereix “una nova pers-

pectiva del concepte de gamer”, tal com diuen els organit-
zadors. La mostra està formada per més de quaranta pe-
ces, entre videojocs i obres d’art, i presenta un entorn in-

teractiu que converteix la mateixa exposició en una expe-
riència de joc col·lectiva. Està dividida en sis sales, cadascu-
na de les quals dedicada a un àmbit en què l’ésser humà,
conscientment o no, es pot relacionar amb el videojoc.

“La seva obra ha revolucionat i transformat la
teoria feminista amb els seus estudis sobre el

gènere, el seu activisme pels drets de gais i les-
bianes i el seu suport al moviment queer”. Amb
aquestes paraules explicava el president de la

Generalitat, Pere Aragonès, el motiu pel qual l’e-
xecutiu ha decidit atorgar el 33è Premi Interna-
cional Catalunya a la filòsofa i activista estatuni-

denca Judith Butler (Cleveland, 1956). “Butler
desprèn un compromís cívic i polític amb el

qual articula el seu projecte teòric de combatre
totes les formes de violència: la normativa, la

simbòlica, la física, la sexual o la política”, afegia
Aragonès en l’acte que es va fer el passat dia 24
per anunciar aquest guardó. En la mateixa línia,
la consellera d’Igualtat i Feminismes, Tània Ver-
ge, va lloar la figura de Butler i va dir que “pre-

miar-la també és dir ‘no’ a la guerra”.

J U D I T H  B U T L E RQUI ÉS?

A LES XARXES...

Ser un referent del feminisme contemporani
És una important filòsofa i activista no binària

Famosos

Rebre el Premi Internacional Catalunya
La Generalitat li ha atorgat pel seu compromís cívic i polític

Reconeixement merescut
Els usuaris lloen la decisió del Govern i l’obra de Butler

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

“Una vegada hi havia un home que me-
nyspreava la seva filla.” Amb comença-
ment de rondalla apareix l’heroïna d’a-
questa història, anomenada Junil. Enco-
la papirs a la llibreria del pare i aprèn a lle-
gir a l’ombra del seu menyspreu. Però mort
el pare, morta la ràbia —i és la filla qui ha
concebut l’arma del crim. Premi Òmnium
de novel·la amb veredicte unànime.

Llibres

Junil a les terres dels bàrbars
Joan-Lluís Lluís

| The Artful Escape
Un joc musical que ens convida a presenciar el viatge psicodèlic d’un

artista a la recerca del seu món interior. Per a PS4, PS5 i Switch.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

ABRIGA’T

Tingues sempre a prop un bàlsam per als llavis i una crema 
de mans: aplica’t tots dos productes diversos cops al dia

EVITA

HIDRATA’T

RECORDA

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La pell és l’escut del nostre cos i, així com a l’estiu hem d’ex-
tremar les precaucions amb el sol, durant l’hivern és neces-
sari que la protegim del fred. Quan baixen les temperatu-

res, la pell se’ns resseca i fins i tot se’ns pot esquerdar. Més enllà
del punt de vista estètic, això pot ser molest i dolorós, de mane-
ra que n’hem de tenir cura.

L’Acadèmia Espanyola de Dermatologia ofereix un llistat de
consells que poden ser molt útils per tenir una pell hidratada i
sana malgrat el fred. En primer lloc, per més obvi que sembli, és
molt important que ens abriguem bé: si portem guants, les nos-
tres mans (una de les parts del cos que més noten l’impacte del
fred) ens ho agrairan. En aquest sentit, la cara és la zona que
queda més desprotegida, especialment els llavis, i per això hi
hem de parar més atenció. En definitiva, tingues sempre a mà
un bon bàlsam per als llavis i una crema hidratant de mans: apli-
ca’t tots dos productes diverses vegades al dia. D’altra banda,
els dermatòlegs recomanen no rentar-se excessivament les
mans i no fer-ho amb aigua freda. Per últim, recorden que la
crema solar s’ha de fer servir tot l’any (sobretot si vas a la neu!).

Pell hidratada malgrat el fred

Protegeix la teva pell del fred tan bé com puguis: les teves mans
t’ho agrairan molt si no t’oblides els guants a casa

Les claus

Rentar-te les mans excessivament: no cal que te les rentis
compulsivament i, sobretot, no ho facis amb aigua freda

Que la protecció solar s’ha de fer servir durant tot l’any, 
no només a l’estiu, i que és especialment necessària a la neu
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